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دونالد ترامپ با گذاشتن پیامی در شبکه اجتماعی خود، 

ضمن تشکر از مایک پمپئو و نیکی هیلی، به ترتیب وزیر 

خارجه و سفیر ایالات متحده در سازمان ملل متحد در 

زمان ریاست جمهوری او، اعلام کرد هیچ یک از آن دو 

را در کابینه جدید خود به کار نمی گیرد.

غلامرضا نظربلند در یادداشتی با این عنوان در روزنامه 

شرق نوشت:  روز گذشته دونالد ترامپ با گذاشتن پیامی 

در شبکه اجتماعی خود، ضمن تشکر از مایک پمپئو و 

نیکی هیلی، به ترتیب وزیر خارجه و سفیر ایالات متحده 

در سازمان ملل متحد در زمان ریاست جمهوری او، 

اعلام کرد هیچ یک از آن دو را در کابینه جدید خود به 

کار نمی گیرد. این در حالی است که در چند روز اخیر 

شایع شده بود پمپئو در دولت جدید ترامپ متصدی 

پست کلیدی وزارت دفاع خواهد شد. در خصوص پیام 

رییس جمهور منتخب آمریکا مبنی بر مشارکت ندادن پمپئو 

و هیلی، تحلیل هایی ارایه شده که شاید برجسته ترین 

آن، این باشد که آن دو مقام برجسته کابینه نخست 

ترامپ از مهره های کلیدی دولت پنهان بوده اند که 

قصد داشتند گفتمان ترامپ مبنی بر »اول آمریکا« 

و نیز راه نینداختن جنگی جدید را به بیراهه ببرند و 

موجب شکست نهایی آن شوند.

فارغ از هر تحلیلی مبنی بر چیستی و چرایی تصمیم 

جدید ترامپ  که البته جا دارد به طور مستقل به آن 

این یادداشت است،  آنچه موضوع  پرداخته شود، 

فرصت انگاری تصمیم مزبور و ضروری شمردن اغتنام 

آن است. در مقدمه باید یادآور شویم که پمپئو وقتی به 

وزارت خارجه ترامپ منصوب شد که قبل از آن ریاست 

سازمان جاسوسی آمریکا )سیا( را بر عهده داشت. او 

که درسش را در دانشگاه خوب خوانده بود، از همان 

دوران جوانی علاقه به کارهای امنیتی، اطلاعاتی و 

نظامی داشت و آنچه کم داشت آشنایی عمیق به ظرایف 

و پیچیدگی های روابط بین الملل و دیپلماسی بود. این 

بود که در مقام جدید که الزامات خاص خود را طلب 

می کرد، نتوانست حداقل نقش پلیس خوب را بازی 

کند. مصداق بارز این ناتوانی قایل شدن ۱۲ پیش شرط 

برای مذاکره با ایران بود؛ پیش شرط هایی که تکلیف 

بمالایطاق می نمود و طرح آن اگر از سوی کسی غیر 

از شاگرداول )پمپئو( نمی بود، ناشی از جهل مرکب 

طرح کننده آن  بود. این پیش شرط ها به قدری شاد و 

نشدنی )حداقل قبل از انجام هر گفت وگویی( بودند 

که از سوء نیت پمپئو هم حکایت می کرد. اما آن زمان 

اگر چنین گفته می شد و در تحلیلی عمیق، الهام گرفته 

از منویات دولت پنهان قلمداد می شد، تحلیلگر در 

عداد دایی جان  ناپلئون باوران قرار داده می شد.و اما 

پمپئو تنها کارگزاری نبود که از بی تجربگی سیاسی 

ترامپ نهایت سوءاستفاده را کرد و رییس خود را در 

اتخاذ مواضع صحیح در سیاست خارجی به ویژه در 

رابطه با ایران گمراه کرد، بلکه صاحب بالاترین منصب 

دپپلماتیک، خانم نیکی هیلی نیز با او دست کم در این 

مورد، همدست بود. 

ازترامپ سابق تا ترامپ متفاوت!
پارادوکس انرژی

* سعیدکوشافر

امسال با سرد شدن هوا با قطع برنامه ریزی شده برق 

هم زمان شده ، اتفاقی که زبان منتظران سایه نشین 

دولت پزشکیان را باز کرد. واقعیت این است که مساله 

قطع برق ، کمبود ظرفیت نیروگاهی نیز مساله تولید 

گاز است. سردی زودهنگام هوا تا مصرف گاز در بخش 

خانگی بیشتر شده و امکان تامین سوخت نیروگاهی 

نباشد ، از دیگر سو به روایتی حتی مخازن مازوت 

نیروگاه ها هم تکمیل نیست و مازوت را صادر کردند تا 

دلارش را صرف امور مهم تر نمایند . در این میان عاقلانه و 

منطقی نیست از دولت ۱00 روزه پزشکیان توقع داشته 

باشیم هم ظرفیت تولید  برق را با نیاز متناسب کند ، 

هم تولید گاز را همچنان بالا ببرد که علاوه بر صادرات 

بتوان به تمام نیازهای داخلی ، حتی در سردترین 

روزهای سال پاسخگو باشد. نکته اول اینکه نه دولت 

پزشکیان و نه هیچ دولت دیگری در شرایط فعلی چنین 

توانایی ندارد . چرا ؟ چون تحریم ها چنان مانع سفت 

و سختی مقابل سرمایه گذاری جدید ایجاد کرده مه 

حفظ شرایط موجود در تولید انرژی را هم نیازمند 

مدیریت توانمند کرده است . بنابراین حتی اگر دولت 

اراده رفع مشکل را هم داشته باشد، باید در گام اول از 

مانع تحریم ها عبور کند ، که خود به ده ها عامل دیگر 

ازجمله دیپلماسی و مسیر نظام در ارتباط با دنیا بسته 

است . نکته دوم اینکه همواره مسوولان در رسانه ی 

مردم ایران را در زمینه انرژی افرادی پرمصرف معرفی  

می کنند ، درحالی که چند نکته مهم در این عرصه مورد 

غفلت واقع می شود . یکی اینکه مردم ایران پرمصرف 

نیستند بلکه از وسایل برقی و گازی استفاده می کنند 

که ذاتا پرمصرف هستند، درست مانند خودروهای 

ایرانی که در مقایسه با خودروهای خارجی پرمصرف 

هستند لوازم خانگی برقی و گازی تولید ایران معمولا 

بازده کافی ندارند و همین امر باعث شده تا امر بر 

مسوولان مشتبه شود که ایرانیان بیش از سایر کشورها 

مصرف دارند. این در حالی است که کولرها ، بخاری ها 

، اجاق گاز و سایر وسایل ساخت ایران عموما مصرف 

بالایی دارند . در ساختمان ها و حتی صنایع ایران هم 

عموما استانداردها رعایت نمی شود و برای ارزان تمام 

شدن قیمت موارد ضروری کاهش مصرف انرژی نادیده 

گرفته می شود ، شاید هم دلیل تمام این بی توجهی 

به کاهش مصرف در قیمت ارزان انرژی کشور بوده ، 

اما قطعا اکنون که با کمبود مواجه شدیم ، باید تمام 

این موارد به صورت جدی مدنظر قرار گیرد ، که البته 

هنوز جدیتی در مسوولان دیده نمی شود . نکته ی 

دیگر را هم باید در مسوولان جستجو کرد ، جایی که 

برای کسب محبوبیت یا چند رای ، پای گازرسانی را 

به دورافتاده ترین روستاها هم باز کردند ، درحالی که 

اصلا ایجاد شبکه گاز صرف اقتصادی نداشت. این 

در حالی است که در سایر کشورها همواره سبدی از 

انرژی های مختلف از نفت سفید تا برق ، از مازوت تا 

انرژی خورشیدی و دیگر انرژی های تجدید پذیر در 

کنار گاز به مردم عرضه می شود و ازآنجاکه قیمت تمام 

انرژی ها به صورت واقعی و بدون یارانه است ، هم ساخت 

و سازها اصولی و با رعایت تمام استاندارها حفظ انرژی 

انجام می شود و مقرون به صرفه است ، هم لوازم خانگی 

و گرمایشی و سرمایشی به صورت کم مصرف ساخته و 

عرضه می شود صدالبته نباید ازنظر دور داشت که دولت 

موظف است برای توسعه کشور ، حتی دورافتاده ترین 

روستا زمینه لازم زا فراهم کند ، بنابراین باید نهایت تلاش 

خود را برای افزایش تولید ، تامین سوخت متنوع و بالا 

برای ظرفیت تولید گاز به کار گیرد چراکه در شرایط 

فعلی نه تنها جاده توسعه به بن بست می رسد که طی 

سال های آینده با عقبگرد مواجه خواهیم بود .

شهردار مشهد گفت: خدماتی که در مشهد ارایه 

می شود در مقایسه با سایر شهرها ارزان است.

محمدرضا قلندر شریف گفت: مضجع نورانی امام 

هشتم )علیه السلام( اصلی ترین دلیل شکل گیری 

شهر مشهد بوده است. مشهد بر کرانه خورشید 

ولایت شکل گرفته لذا باید از سه واژه مقدس زائر، 

مجاور و خادم استفاده کنیم.

وی با اشاره به تاثیرات وجود بارگاه منور رضوی 

در مشهد ادامه داد: در مشهد یک و نیم میلیون 

حاشیه نشین و یک میلیون اتباع زندگی می کنند 

همچنین سالانه پذیرای 30 میلیون زائرهستیم 

اما خدمات اداره شهر از طریق منابع محلی 

تامین می شود.

شهردار مشهد بیان کرد: شهرداری های تهران، 

اصفهان، اراک و تبریز درآمد و حقوق را از محل 

درآمدهای مالیات بر ارزش افزوده تامین می کنند، 

اما در مشهد تنها یک سوم هزینه ها از این محل 

تامین می شود.

قلندر شریف با اشاره به اینکه مشهد 35 هزار 

هکتار وسعت دارد و یک شهر ویژه به حساب 

می آید، خاطرنشان کرد: مشهد ازنظر اقامتی و 

خدماتی شهر ارزان قیمتی محسوب می شود. 

همچنین در این شهر 90 کیلومتر مسیر قطار 

شهری وجود دارد که خط سه به عنوان حلقه 

اتصال مسیر خط یک و دو به حرم  مطهر رضوی، 

امسال به بهره برداری می رسد.

*مشهد؛ پیشرو در کشور

شهردار مشهد گفت: سازمان حمل ونقل بار 

درون شهری در حوزه زیرساخت های حمل ونقل و بار 

هم به عنوان سازمان پیشرو در کشور انتخاب شده 

است.

محمدرضا قلندر شریف بابیان اینکه شهرداری ها 

بر اساس قانون و دستور وزارت کشور وظیفه 

ساماندهی ناوگان باری درون شهری رادارند، 

اظهار کرد: در شهر مشهد حدود 80 هزار ناوگان 

باری وجود دارد که 70 درصد آن ها ناوگان سبک 

و مابقی خودروهای نیمه سنگین زیر 6 تن و 

خودروهای سنگین بالای 6 تن هستند.

وی افزود: بر اساس تبصره 9 قانون توسعه حمل ونقل 

عمومی و مدیریت مصرف سوخت، شهرداری 

مکلف است تا از بابت مصرف سوخت این ناوگان 

و شناسنامه دار کردن ناوگانی که درون شهردارند 

کار می کنند، کار ساماندهی آن ها را انجام بدهد.

شهردار مشهد بیان کرد: شهرداری مشهد در 

این حوزه دو وظیفه مهم دارد، یکی ساماندهی 

ناوگان است که سازمان مدیریت حمل ونقل و بار 

درون شهری اقدام به صدور پروانه فعالیت برای 

خودروها می کند و دیگری ساماندهی رانندگان 

است که در این بخش هم این سازمان با در 

نظر گرفتن برخی شرایط و برگزاری دوره های 

۱۲ساعته مانند اطفای حریق، قوانین راهنمایی 

و رانندگی، آموزش سامانه های موردنیاز رانندگان 

و... برای آن ها پروانه اشتغال صادر می کند. قلندر 

شریف با اشاره به فعالیت های گسترده سازمان 

حمل ونقل بار درون شهری شهرداری مشهد در 

حوزه ساماندهی ناوگان باری خاطرنشان کرد: 

همه سازمان های تخصصی در شهرداری ها مثل 

سازمان حمل ونقل بار درون شهری زیرمجموعه 

یک اتحادیه فعالیت می کنند که تحت نظر و 

نظارت وزارت کشور هستند .

شهردار مشهد بیان کرد

مشهد ارزانترین و پیشرو در خدمات 

  یادداشت

مساله حجاب  و اصرار بر روش های منسوخ!
* دکترعلي  خسروشاهي

رییس اداره زنان و خانواده ستاد امر به معروف استان تهران، چند روزش 

پیش اعلام کرد که در پاسخ به مراجعات متعدد خانواده ها و دختران 

تهرانی، نخستین »کلینیک ترک بی حجابی« با هدف »درمان علمی 

و روان شناختی بی حجابی« در پایتخت راه اندازی می شود. این مرکز 

با رویکرد مشاوره و حمایت، قصد دارد به دخترانی که پوششی خارج 

از حجاب شرعی دارند، کمک کند تا دوباره به پوشش مدنظر این نهاد 

برگردند. خواندن نام »کلینیک ترک بی حجابی« احتمالا برای برخی 

تداعی کننده کلینیک های ترک اعتیاد است؛ گویی نیت بر این است 

که دختران را به تخت ببندند و به درمان اجباری بپردازند. این نوع 

تصمیم ها از همان ابتدا سوال برانگیز و دور از درک عمومی به نظر 

می رسد. تاسیس این کلینیک ها پیام نگران کننده ای به دختران و 

جوانانی می فرستد که مثل ستاد امر به معروف فکر نمی کنند؛ پیام 

این است که آن ها دچار »بیماری« هستند و نیاز به درمان دارند. این 

برخوردی است که پیشتر درباره اعتیاد به کار گرفته شده و حالا بدون 

توجه به تاثیرات آن، به مساله پوشش تسری داده می شود.

حال پرسش این است که در این کلینیک چه برنامه جدیدی برای این 

جوانان ارایه می شود؟ آیا کاری متفاوت از آنچه در مدارس از طریق 

معلمان پرورشی و کتب تعلیمات دینی انجام می دادند، صورت خواهد 

گرفت؟ بسیاری از جوانانی که امروز در پوشش خود، آزادی بیشتری 

می جویند، سال ها از سخنان و نصایح دینی در دوران مدرسه بهره مند 

بوده اند، اما این اقدامات آن ها را متقاعد نکرده است. چه دلیلی وجود 

دارد که تصور کنیم این کلینیک ها کارایی بیشتری خواهند داشت؟ 

چنین تصمیماتی نشان می دهد که برخی مسوولان هنوز به درک کاملی 

از مساله حجاب و مطالبات نسل جوان نرسیده اند. تا زمانی که نگاه آن ها 

تغییر نکند، همچنان با این نوع برخوردها درجا خواهیم زد. نسل امروز 

به واسطه گسترش شبکه های اجتماعی و دنیای کوچکی که به راحتی در 

یک گوشی جای گرفته، دیگر همانند نسل های پیشین فکر نمی کند. 
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معاون سازمان تامین اجتماعی اعلام کرد

حقوق بازنشستگان همراه با متناسب سازی 
معاون فنی و امور بیمه ای سازمان تامین 

اجتماعی در خصوص چگونگی محاسبه 

متناسب سازی حقوق بازنشستگان و فرمول 

آن توضیح داد و گفت: این ماه، حقوق ماهیانه 

با اجرای متناسب سازی و اعمال آن در 

حقوق ها، به حساب بازنشستگان واریز 

می شود.

محمد محمدی با اشاره به قولی که وزیر 

تعاون، کار و رفاه اجتماعی و مدیرعامل 

خصوص  در  اجتماعی  تامین  سازمان 

اجرای متناسب سازی داده بودند، اظهار 

کرد: متناسب سازی از آبان ماه در حال 

عملیاتی شدن است. فرمول های مختلفی را 

همه بازنشستگان تامین اجتماعی، کانون های 

عالی بازنشستگان و مستمری بگیران ارایه 

کرده بودند.

ماه  آبان  بیستم  از  بود  قرار  افزود:  وی 

متناسب سازی به همراه حقوق ماهیانه 

پرداخت شود. با کانون عالی بازنشستگان 

در سه جلسه ای که روز گذشته داشتیم، 

ارتقای متناسب سازی جزو اولویت های 

سازمان بود که بیشترین رضایت مندی 

را برای مستمری بگیران داشته باشد، به 

طوریکه متناسب سازی بر اساس جبران 90 

درصد افت مستمری سال ۱۴03 نسبت 

به مستمری زمان برقراری انجام شود و بر 

اساس قانون برنامه هفتم پیشرفت، ۴0 

درصد از آن در سال جاری، 30 درصد در 

سال ۱۴0۴ و 30 درصد در سال ۱۴05 

اجرا می شود.

معاون بیمه ای سازمان تامین اجتماعی در 

توضیح بیشتر این موضوع مثال عینی زد 

و گفت: مثلا فردی زمان برقراری، 7 برابر 

حداقل حقوق دریافت می کرده و اکنون 

6 برابر دریافت می کند، مابه التفاوت این 

دو، معادل "یک" است. به عبارتی سازمان 

تامین اجتماعی مکلف است بر اساس 90 

درصد آن یک، پرداخت کند که معادل 6 

میلیون و ۴00 هزار تومان خواهد بود که 

۴0 درصد از آن را امسال و مابقی آن را طبق 

قانون در سال های بعد پرداخت می کنیم.

محمدی در ادامه در خصوص حداقلی 

بگیران تامین اجتماعی نیز گفت: نکته ای که 

وجود دارد این است که برخی افراد مشمول 

قانون نمی شوند و قانون فقط در خصوص 

غیرحداقلی بگیران بوده است اما با مساعدت 

سران قوا و وزیر رفاه و مدیرعامل سازمان 

تامین اجتماعی، سازوکارهایی دیده شده تا 

آن هایی که شامل متناسب سازی نمی شوند 

را معادل ۱0 درصد حداقل دستمزد ماهیانه 

به نسبت سنوات پرداخت حق بیمه به این 

افراد نیز به عنوان »حفظ قدرت خرید« 

پرداخت کنیم. به گفته محمدی، قرار بود 

از روز گذشته متناسب سازی و حفظ قدرت 

خرید به همراه حقوق ماهیانه و فیش حقوق 

ماهیانه پرداخت شود.

وی در ادامه در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه 

همزمان با متناسب سازی فیش آبان ماه، آیا 

اختلاف 7 ماه گذشته نیز به بازنشستگان 

پرداخت می شود؟ تاکید کرد: با کانون عالی 

بازنشستگان و مستمری بگیران نیز روز گذشته 

جلسه داشتیم که پرداختی های روز گذشته 

بر اساس ماه گذشته پرداخت شده است، اما 

مابه التفاوت متناسب سازی و حفظ قدرت 

خرید ۲3 آبان ماه برای این افراد پرداخت 

خواهد شد و امروز و فردا که حقوق ها ماهانه 

براساس حروف الفبا پرداخت می شود قرار 

بر این شد که از ۲3 آبان ماه برای همه 

مستمری بگیران، متناسب سازی به همراه 

حقوق ماهیانه شان پرداخت شود.

 هم سرنوشتیم حتی اگر در سرِ ایرانی 
هزار سودا باشد! 

غلامرضا بنی اسدی 

درجهانی که بسیاری از مردم، از مباحث سیاسی و حتی انتخاباتی 

خود به دورند، ما را باید سیاسی ترین ملت نام نهاد که به انتخابات 

برخی کشورها از خود مردم آنجا حساس تریم. گاه دچار غم و 

شادی هایی می شویم که برای مردم خود آن دیار هم تعجب برانگیز 

می شود. اسم این چیست و دلیلش کدام است؟ بماند برای وقتی 

دیگر. اما آنچه امروز و ناظر به انتخابات آمریکا باید گفت این است 

که ما با چند نوع شادمانی از طیف های مختلف مواجهیم که ۱80 

درجه باهم اختلاف نظر دارند. یکی براندازان اند که می خواهند 

به دست ترامپ، همه مان را به رگبار ببندند و خاک خانه را به توبره 

بکشند. اینان البته همان طور که ذهنشان جای دیگر است، 

خودشان هم جای دیگرند. اما برخی که اینجایند و دلشان آنجا، 

حکایتشان عجیب تر است. مثل آن ماجرا که می گویند، اربابی به 

نوکرش گفت: مرا بالای خانه فلانی، سر ببر تا به اتهام قتل من، او 

را بگیرند و اعدام کنند! حالا حکایت برخی از هموطنانِ خاکی و 

"ناهموطنانِ ملی" ما که  با آمدنِ ترامپ، دلشان غنج می زند، از این 

نوع است. حاضرند بمیرند تا رقیب را از صحنه به درکنند. آن وقت چه 

نفعی برای مرده شان خواهد داشت؟ پرسشی است که بی جواب 

می ماند. گروهی دیگر هم هستند که به شخصه آدم های خوبی 

هستند اما عیبشان این است که خوبی را، موفقیت را، فرصت را 

فقط برای خود می خواهند. این خود هم به اندازه هم اندیشانشان، 

فراوانیِ محدود دارد. اینان که می شوند لبه دوم قیچی براندازها، 

نشان می دهد ماهایی که خیلی سیاسی هستیم، از سیاست 

چیزی نمی دانیم! سیاست، شیوه ای عقلانی است که خطر را کم 

و فرصت ها را زیاد می کند. مهم تر از این که دولت دست کیست این 

است که همه دولت ها باید در خدمت ملت، کارها را سامان دهند. 

پایان رقابت باید آغاز رفاقت ملی باشد اما برخی  می پندارند عدم 

توفیق احتمالی این گروه به موفقیت آنان خواهد انجامید حال آنکه 

اهل خرد خوب می دانند که نشستگان در یک کشتی همه یک 

سرنوشت دارند حتی اگر در سِر هرکدامشان، هزار سودا باشد.

سرپرست اداره کل حفاظت محیط زیست خراسان رضوی گفت: توقف 

مازوت سوزی به عنوان یک سوخت مضر برای سلامتی مردم در نیروگاه 

توس مشهد در حال پیگیری است.

سعید محمودی افزود: متاسفانه طی سه سال گذشته مصرف سوخت 

مازوت در نیروگاه های تولید برق کشور در عمل به یک حق تبدیل شده 

بود و بدون هیچ ترس و پروایی از مضرات این اقدام برای آلودگی هوا و 

سلامتی مردم شاهد مصرف مازوت به عنوان یک سوخت معمولی بودیم.

وی بابیان این که نیروگاه توس مشهد نیز سابقه مصرف زیاد سوخت 

مازوت را در کارنامه خود دارد اظهار کرد: از ابتدای امسال میزان مصرف 

سوخت مازوت به صورت میانگین روزانه در این نیروگاه، نسبت 70 به 

30 داشته است که این به معنای مصرف مازوت به عنوان سوخت 

اصلی این نیروگاه است.

سرپرست حفاظت محیط زیست خراسان رضوی گفت: هم زمان با صدور 

دستور توقف مازوت سوزی در سه نیروگاه کشور توسط رییس جمهوری، 

نامه ای با محتوای درخواست این اداره کل برای توقف مصرف سوخت 

مازوت در نیروگاه مشهد خطاب به معاون رییس جمهوری و رییس 

سازمان حفاظت محیط زیست کشور ارسال شد.

محمودی با اشاره به رویکرد مثبت ریاست سازمان حفاظت محیط زیست 

و استاندار خراسان رضوی در خصوص این درخواست اظهار کرد: با 

توجه به بیش از چهار میلیون جمعیت ثابت کلانشهر مشهد و نیز عوارض 

سلامتی مصرف سوخت مازوت باید برای تامین سلامت مردم مصرف 

این سوخت متوقف شود.

فاطمه میرزاییان خمسه

کم شنوایی یکی از رایج ترین اختلالات 

بعد از تولد است و در حدود ۱ الی ۲ 

درصد نوزادان دچار کم شنوایی هستند که باید قبل 

از یک ماهگی وجود کم شنوایی در آن ها تشخیص 

داده شود و تا قبل از 3 ماهگی نوع و میزان شدت 

کم شنوایی و تا 6 ماهگی درمان های مداخله ای و 

توان بخشی بر روی آن ها انجام شود. در این مطلب، 

دکتر صادق جعفر زاده، عضو هیات علمی گروه آموزشی 

رشته شنوایی شناسی دانشکده علوم پیراپزشکی و 

توانبخشی، نکته هایی در خصوص اهمیت غربالگری 

شنوایی نوزادان را با ما درمیان خواهند گذاشت. دکتر 

جعفرزاده: یکی از مهم ترین مسایل در بروز کم شنوایی 

در کودکان، بروز مشکلاتی در خصوص رشد زبان و 

گفتار است چراکه شنوایی مهم ترین عنصر برای رشد 

زبان و گفتار است و باعث می شود کودکان بتوانند با 

محیط پیرامون خوب به درستی ارتباط بگیرند و درک 

درستی از محیط تجربه کنند. به همین خاطر در تمام 

دنیا، شنوایی شناسان در حال غربالگری نوزادان تازه 

متولدشده هستند و با انجام تست هایی سطح شنوایی 

نوزادان تازه متولدشده را رصد می کنند. در ایران نیز 

این ماجرا اتفاق می افتد. بنده به عنوان عضو کوچکی 

از گروه غربالگری شنوایی در استان خراسان رضوی، 

که با همکاری بهزیستی و دانشگاه علوم پزشکی مشهد 

اتفاقات خوبی را رقم زده اند، آمار دقیقی از این استان 

در اختیار شما قرار می دهم. در حدود 95 درصد 

نوزادان متولدشده در استان بعد از تولد برای فرآیند 

غربالگری شنوایی موردبررسی قرار می گیرند و اگر 

به مورد مشکوکی بربخوریم، برای انجام تست های 

بیشتر از والدین کودک می خواهیم تا او را در اسرع 

وقت به مراکز بهداشت یا مراکز شنوایی سنجی ببرند 

تا تست های بیشتری بر روی کودک صورت بگیرد. در 

این مرحله والدین نقش بسیار مهمی ایفا می کنند. 

چراکه پیشگیری و درمان کم شنوایی در سنین زیر 

یک سال به نتیجه صددرصدی می رسد و پس ازآن 

کودک وارد مراحل شناختی می شود و مسلما درمان 

به صورت صددرصدی نمی تواند باشد. در برخی موارد 

کودکان با دارو یا تمرین درمانی بهبود پیدا می کنند 

اما برخی افراد نیاز به مراحل توانبخشی، استفاده از 

سمعک و تربیت شنیداری صحیح دارند که ملزم به 

صبر و حوصله والدین می باشد.

بنابراین زمان یکی از مهم ترین فاکتورها برای پیشگیری 

از کم شنوایی می باشد. امیدوارم خانواده ها با آگاهی 

بیشتر، آینده ای شاد را برای کودکان رقم بزنند.

قطع برق با طعم مازوت

کم شنوایی یكی از رایج ترین اختلالات بعد از تولد 

یادداشت

خبر

اضافه کاری پرستاران و گلایه نظام پرستاری
رییس سازمان نظام پرستاری با گلایه ازآنچه »تغییر در 

فرمول پرداخت اضافه کار پرستاران از سوی شورای 

حقوق و دستمزد« خواند، گفت: اغلب پرستاران کشور 

نیروی جوان هستند و با این فرمول، مبلغ اضافه کاری 

برای پرستارانی که حدود ۱0 سال سابقه کاردارند به طور 

میانگین 65  تا 67 هزار تومان خواهد بود و با مبلغ 85 

هزار تومان اعلامی مسوولان فاصله دارد.

احمد نجاتیان ، رییس  سازمان نظام پرستاری درباره 

تعیین تکلیف فرمول پرداخت اضافه کار پرستاران پس 

از اعلام خبرهایی در این زمینه هم زمان با روز پرستار، 

اظهار کرد: فرمول مصوب و ابلاغی شورای حقوق و 

دستمزد، مبلغ 85هزارتومانی اعلامی روسای سازمان های 

»برنامه وبودجه« و »اداری و استخدامی« برای اضافه کار 

پرستاران را محقق نمی کند. اغلب پرستاران کشور، 

نیروی جوان هستند؛ بررسی های سازمان نظام پرستاری 

بیانگر این است که با این فرمول، مبلغ اضافه کاری برای 

پرستارانی که حدود ۱0 سال سابقه کاردارند به طور 

میانگین حدود 65هزارتا 67هزار تومان خواهد بود.

او گفت: مبلغ 85هزار تومان اعلامی از سوی مسوولان، 

برای اضافه کار پرستارانی در نظر گرفته شده که بیش 

از ۲0 سال سابقه کاردارند که البته اغلب این افراد نیز 

تمایلی برای اضافه کار ندارند بلکه اغلب افراد جوان که 

کمتر از ۱0 سال سابقه کاردارند، می بایست اضافه کار را 

انجام دهند و توانایی انجام اضافه کار رادارند.   

رییس سازمان نظام پرستاری افزود: سازمان نظام 

پرستاری با وزارت بهداشت درباره پرداخت اضافه کار 

پرستاران جلساتی برگزار کرد و در این جلسات در مبلغ 

۱00هزار تومان به توافق رسیدیم. وزارت بهداشت بر این 

باور بود که تحقق مبلغ ۱00هزارتومانی برای اضافه کار 

پرستاران و تامین بودجه موردنیاز این موضوع از منابع 

عمومی می تواند برخی مشکلات پرستاران را برطرف 

کند. پس از مدتی اعلام شد که منابع مالی و ظرفیت 

دولت محدود است و به همین دلیل به مبلغ 85هزار 

تومان برای پرداخت اضافه کار پرستاران تن دادیم.

نجاتیان ادامه داد: مصوبه ابلاغی شورای حقوق و دستمزد 

بیانگر این است که مبلغ در نظر گرفته شده با مبلغ 

85هزار تومان تفاوت دارد. سازمان نظام پرستاری انتظار 

دارد که مبلغ 85هزار تومان برای اضافه کار پرستاران 

در نظر گرفته شود و اعتبار موردنیاز پرداخت اضافه کار 

به طور حتم از منابع عمومی پرداخت شود؛ چراکه منابع 

اختصاصی بیمارستان ها پاسخگوی پرداخت اضافه کار 

پرستاران نیست. اگر مبلغ اضافه کار پرستاران از محل 

منابع اختصاصی بیمارستان ها پرداخت شود، میزان 

معوقات پرستاران افزایش می یابد و میزان نارضایتی 

افزایش می یابد.  
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بدون شک دوغارون مهم ترین کانون اقتصادی 

ایران با افغانستان به شمار می رود و روزانه 

هزاران دستگاه کامیون ایرانی و افغانی از 

این گذرگاه مرزی عبور می کنند و کالاهای 

صادراتی ایران از این معبر به دست همسایه 

شرقی مان می رسد.

این در حالی است که منطقه آزاد دوغارون 

پل ارتباطی ایران با کشورهای آسیای میانه 

هم محسوب می شود و می توان با فراهم 

کردن بستر و زیرساخت های لازم در این 

کانون اقتصادی، بازار افغانستان و بازارهای 

هدف این کشور را تسخیر کرد و در سایه 

تعاملات گسترده تجاری بین تجار ایرانی و 

افغانی زمینه تحول اقتصاد کشور را فراهم 

کرد اگرچه توسعه این بخش، نیاز به هم افزایی 

همه مسوولان در سطح ملی و استانی و 

منطقه ای دارد.

دولت در حوزه اقتصاد، تنها نقش آفرین نیست

حسن نوری زاده، معاون هماهنگی اقتصادی 

استانداری خراسان رضوی، در همین خصوص 

به ایسنا گفت: اگرچه شرایط لازم برای ارتقاء 

سطح تکنولوژی تمامی واحدهای تولیدی 

برای اینکه بتوانند طی فرآیندهایی اقلام و 

مواد را تامین کنند در داخل کشور اتفاق 

افتاده است اما باید بپذیریم تا زمانی که 

نتوانیم محصولات تولیدی خود را به سایر 

کشورها با برند خودمان ببریم و تبدیل به 

ارزش ریالی، دلاری یا ارز کنیم و برگردانیم، 

اقتصاد ما چرخه کامل را طی نکرده است.

وی افزود: با توجه به تحریم های ظالمانه ای 

که علیه کشور وجود دارد اولویت اول تعاملات 

تجاری ما کشورهای همسایه هستند، لذا 

ضرورت دارد مهم ترین اقدامات برای حضور در 

بازارهای کشورهای همسایه مشخص شود.

نوری زاده تصریح کرد: اگر در حوزه اقتصاد، 

به درستی به حوزه کشورهای همسایه ورود 

کنیم امنیت ما تامین است زیرا پایه اقتصاد 

خودش برای ما در سایر کشورها تامین امنیت 

می آورد، لذا تلاش شده ضمن تسهیلگری 

در مرزها، احترام متقابل، استانداردسازی و 

حجم تجارت با کشور همسایه دوطرفه باشد.

وی بابیان اینکه برای ماندگاری در کشورهای 

همسایه باید حجم تجارت با آن ها دوطرفه 

باشد، بیان کرد: در همین راستا یکی از 

کشورهای اصلی و اولین مقصد مبادلات 

و صادرات ما در خراسان رضوی، کشور 

افغانستان است.

معاون هماهنگی اقتصادی استانداری 

خراسان رضوی با اعلام اینکه با استقرار 

حکومت سرپرست در افغانستان، دو اتفاق 

در حکومت این کشور افتاد، خاطرنشان 

کرد: ابتدا امنیت نسبی خوبی در افغانستان 

شکل گرفت و دوم سالم سازی در ادارات 

فعال افغانستان در حوزه مالی صورت گرفت.

وی با اشاره به اینکه ایالت هرات یکی از 

استان های بزرگ و پرجمعیت افغانستان 

و هم مرز با جمهوری اسلامی ایران است، 

اظهار کرد: با توجه به بافت فرهنگی، قومیتی 

و گفتمان زبان فارسی و آشنایی با حوزه 

خراسان سعی شد همه دستگاه هایی که در 

حوزه مبادلات مرزی نقش دارند و می توانند 

برابر قانون کمک کنند را پای کار بیاوریم.

نوری زاده گفت: سعی شده در بستری رسمی 

در قالب اتاق بازرگانی ایران و افغانستان، 

با توجه به ظرفیتی که در هر دو طرف وجود 

دارد، روابط خوب و نزدیکی برقرار کرده و 

مشکلات بین دو کشور را در مرز دوغارون 

احصاء کنیم.

وی با اشاره به اینکه اولین گام دولت ارتقاء 

منطقه ویژه اقتصادی دوغارون به منطقه 

آزاد بود، اظهار کرد: گرچه در شرق کشور 

منطقه آزاد نداشتیم اما با پیگیری های 

انجام شده ارتقاء دو منطقه سرخس و تایباد 

در دستور کار قرار گرفت.

معاون هماهنگی اقتصادی استانداری 

خراسان رضوی بابیان اینکه منطقه ویژه 

اقتصادی دوغارون به منطقه آزاد ارتقا یافته و 

رسما اعلام شده است، وسعت اراضی منطقه 

آزاد دوغارون را 8700 هکتار اعلام کرد و 

افزود: باید بسترهای سرمایه گذاری اتباع 

افغانستان در این حوزه و سایر کشورها و 

همچنین فرآوری محصولات خام افغانستان 

در منطقه آزاد اتفاق بیفتد.

نوری زاده گفت: با شکل گرفتن منطقه آزاد 

ظرفیت سرمایه گذاری برای سایر کشورها 

ایجاد می شود لذا در همین راستا و در اولین 

گام ترددها از این منطقه به افغانستان 

از 600 تا 700 دستگاه در روزبه ۱300 

دستگاه رسیده هرچند هنوز این نقطه 

مطلوب نیست.

وی افزود: همچنین همزمان کنسرسیوم 

ریلی شرق کشور از خواف به سمت ایستگاه 

شمتیغ و روزنک در افغانستان و در ادامه 

هرات بود که بخش مورد تعهد جمهوری 

اسلامی انجام شده به طوری که الان قطار 

باری ما در حوزه افغانستان فعال است و 

سالیانه 600 میلیون تن کالا جابجا می کند 

البته چشم انداز ما تا ۱0 میلیون تن است.

معاون هماهنگی اقتصادی استانداری 

خراسان رضوی، گفت: به دنبال این هستیم 

نه تنها محصولات بلکه دانش، آموزش و 

استانداردسازی به داخل افغانستان ورود 

کند و استانداردهای ما به عنوان تشخیص 

و مبدا در آینده افغانستان شکل بگیرد.

وی با اشاره به اینکه وقتی کشورهایی مانند 

چین و ترکیه در افغانستان، استانداردهای 

خودشان را پیاده سازی می کنند تجار 

و صنعتگران ایرانی هر کاری بخواهند 

انجام دهند نمی توانند استانداردهای 

آن کشورها را نادیده بگیرند، گفت: باید 

استانداردسازی در محصولات افغانستان 

در همه حوزه ها به سرعت، انجام گیرد تا 

بتوانیم نقش ماندگار در حوزه افغانستان 

داشته باشیم.

نوری زاده با اشاره به اینکه شراکت تجار و 

صنعت ما با افغانستانی ها کمک می کند 

که ماندگاری ما در حوزه سرزمین افغانستان 

بیشتر شود، اظهار کرد: آنچه در حوزه 

اقتصادی خراسان رضوی برای اولین بار 

در مشهد بعد از تهران اتفاق افتاد ازجمله 

جشنواره زعفران، نمایشگاه بین المللی 

اکسپو و ... ماحصل همان ریل گذاری در 

حوزه اقتصاد با استفاده از خرد جمعی و 

کمک همه فعالین اقتصادی و دستگاه های 

مختلف است.

معاون هماهنگی اقتصادی استانداری 

خراسان رضوی، بابیان اینکه در 6ماهه 

اول امسال افزایش ۲6 درصدی در حوزه 

صادرات به افغانستان داشته ایم، گفت: 

این  نشان می دهد اگر به سمت افغانستان 

با یک نقشه و بر اساس معیارها حرکت 

کنیم در آینده می توانیم در همه ابعاد 

پیشرفت اقتصادی و تامین زیرساخت های 

افغانستان بسیار تأثیرگذار باشیم و امیدواریم 

با کمک همه بتوانیم نقش اصلی را در 

حوزه افغانستان داشته باشیم.

وی در پاسخ به این سوال که برای حذف 

قوانین دست و پاگیر در راستای سرمایه گذاری 

چه پیگیری هایی صورت گرفته است، گفت: 

در برخی کشورها، سرمایه گذاری و دادن 

اقامت به راحتی و با ثبت ورود مبلغ ۱0 

میلیون دلاری انجام می شود و از سویی 

دولت ها، سرمایه گذاری بخش خصوصی را 

تضمین می کنند؛ لذا گرچه تصمیم گیری 

در این خصوص در اختیار استان نیست اما 

با جمع بندی انجام شده و در صحبت هایی 

که با سرکنسولگری های کشورهای مختلف 

در نیست ها داشتیم قرار شد جلساتی 

برای افزایش سرمایه گذاری برگزار شود.

نوری زاده با اشاره به اینکه مشکلاتی در 

خصوص عدم دادن اقامت و سرمایه گذاری 

خارجی ها در ایران داریم و امیدواریم 

جمع بندی شود و با استفاده از ظرفیت 

مجمع نمایندگان خراسان در مجلس 

شورای اسلامی به سمت وسوی رفع این 

مسایل برویم، اعلام کرد: پنج استان با 

ترکمنستان مبادلات مرزی دارند و سه 

استان سیستان و بلوچستان، خراسان 

جنوبی و رضوی با افغانستان، ازاین رو باید 

با کمک مجمع نمایندگان این استان ها 

برای ایجاد قوانین یکدست و یکسان و 

حل موضوعات اساسی، برنامه مشترک 

واحد داشته باشیم.

وی ادامه داد: در سال گذشته ۱.7 میلیارد 

دلار سهم صادرات جمهوری اسلامی به 

افغانستان بوده یا درمجموع این سهم در 

کشور 50 میلیارد دلار بوده این در حالی 

است که حوزه صادرات صرفا تجارت ما 

صادراتی نیست، بلکه این است که چقدر 

توانسته ایم از بستر ترانزیت استفاده کنیم.

وامی که مرور زمان بی ارزشش می کند!!
محمدباقر عطاریانی

 وقتی اعلام شده به جوانانی که ازدواج کنند وام پرداخت می شود، 

شادی و نشاط در چهره این قشر شجاع موج زد.عده ای در 

پوست خود نمی گنجیدند و خوشحال و مسرور از اقدام دولت، 

به سرعت دنبال سوروسات مجلس عروسی رفتند و پشتشان به 

وام ازدواج گرم شد.

اما دریغ و دریغ که این وام و گرفتنش به سادگی نخواهد بود!وام 

ازدواج یک وعده عملی است اما تحققش بسیار سخت ، آزار دهنده 

و البته شاق و همراه با چاشنی عذاب است.امسال مقررشده که 

ابتدا جوان ازدواج کرده باید در سامانه بانک مرکزی ثبت نام کند تا 

بانک موردنظرش را انتخاب کند.البته تا مدت زیادی این سامانه 

جواب نمی داد و حالا که ثبت نام می کنند باید منتظر بمانند 

تا از بانک مربوطه پیامک لازم برای مراجعه فرد ارسال شود.

پس از ارسال پیامک ، نوبت به تهیه مدارک است که شامل انواع 

مدارک اعم از سند ازدواج، شناسنامه و ضامن و البته اعتبار 

سنجی خواهد بود که خودش گذر از هفت خوان رستم است.

اما مهم ترین موضوع این است که در برابر فرصت سوزی چه 

باید کرد؟ 

وامی که ارزش ریالی آن روزبه روز کاهش می یابد و با گذر زمان و 

کاغذبازی های بانکی شامل مرور زمان می شود چه می توان خرید؟

امروز که قیمت کالاها و خدمات متاسفانه طبق ساعت و ثانیه ها 

محاسبه می شود و به مرورزمان ، قدرت خرید رو به افول است، 

آن وقت این زوج های جوان چگونه مخارج خرید و سوروسات 

مجلسشان را تامین کنند.وام ازدواج که با کلی هیاهو و تبلیغات 

شامل جوانان می شود ، آقایان مسوول آیا برای دریافت آن و 

مشکلات پیش روی قشر متقاضی هم حاضرید جنجال و هیاهو 

راه بیندازید و بانک ها را وادار به سرعت عمل و پرهیز از کاغذبازی 

کنید؟ این وضعیت و وعده های شما و گرفتاری جوان با کلی 

هزینه های پیش رو و وامی که باید ماه ها دنبال آن باشد تنها یک 

نتیجه در پی دارد و آن بی اعتمادی به شما مسوولان خواهد بود.

این بی اعتمادی به مرورزمان، به اعتراض و دلسردی از همه چیز 

منجر خواهد شد!

جد   ول سود   وکو  شماره 167
به سه نفر از کسانی که پاسخ صحیح 

جد   ول را تا تاریخ  8 آذر  1403 به شماره 

زیر ارسال نمایند   

09033831861 
به قید   قرعه از سوي کلبه عسل مژد   ه 

هد   ایایي اهد   ا مي شود   . 

پاسخ جد   ول  شماره 169

همجواری با افغانستان

فرصتی طلایی برای اقتصاد خراسان رضوی
  ساعت 25

آگهی فقدان سند مالکیت

 نظر به اینکه آقای/ خانم عزت حداد شیرازی برابر تقاضای کتبی 

جهت دریافت سند مالکیت المثنی نوبت اول به این اداره مراجعه 

و مدعی است که سند مالکیت 0 فرعی از ۱۲7_ اصلی بخش 

۱0 مشهد متعلق به وی به علت سهل انگاری و جابجایی مفقود 

گردیده است با بررسی سیستم جامع املاک معلوم شد ۴000 سهم 

مشاع از 7370000 سهم ششدانگ سند مالکیت اولیه ذیل ثبت 

دفتر الکترونیک ۱398۲030600۴0۲05۲6 بنام عزت حداد 

شیرازی ثبت و سند مالکیت برگی بشماره 80۴6۲5 ب 98 تسلیم 

شده است سیستم جامع املاک بیش از این حکایتی ندارد. لذا به 

استناد مفاد ماده ۱۲0 آیین نامه قانون ثبت مراتب یک نوبت آگهی 

و متذکر می گردد هرکس نسبت به ملک مورد آ گهی معامله انجام 

داده یا مدعی وجود سند مالکیت نزد خود باشد 

بایستی ظرف ده روز از تاریخ انتشار این آگهی اعتراض کتبی خود 

را به پیوست اصل سند مالکیت 

یا سند معامله ای به این اداره تسلیم نماید بدیهی است در صورت 

عدم اعتراض در مهلت مقرر 

ویا وصول اعتراض بدون ارایه سند مالکیت یا سند معامله رسمی 

نسبت به صدورسند مالکیت المثنی و تسلیم آن به متقاضی اقدام 

خواهد شد .

م الف 4044

بشیر پاشایی

رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه 2 مشهد
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از سوی موسسه اعتباری ملل صورت گرفت

 اهدای ١٠ دستگاه موتورسیکلت 
به برندگان صاحبان حساب در متابانك

تکتم صابری مقدم تهرانی

موسسه اعتباری ملل به منظور قدردانی از صاحبان حساب در 

متابانک، نسبت به اختصاص ۱0 دستگاه موتورسیکلت طرح 

کلیک، باهدف اهدا به مشتریان )به قیدقرعه( اقدام کرد.

در مراسمی که با حضور مدیرعامل، اعضای هیات مدیره، معاونان و 

روسای ادارات، مناطق و شعب برگزار شد، برندگان قرعه کشی۱0 

دستگاه موتورسیکلت طرح کلیک مشخص شدند.

این گزارش می افزاید: در این قرعه کشی که از طریق لینک اعلام شده، 

به صورت مستقیم پخش شده بود، برندگان قرعه کشی  ١٠ دستگاه 

موتورسيكلت انتخاب و اسامی آنان به سمع و نظر مشتریان رسانده شد.

این موتورسیکلت ها، پس از طی مراحل صدور سند، در مراسمی 

با حضور برندگان و خانواده های آنان و همچنین مسوولان حوزه و 

شعب، به برندگان صاحبان حساب در متابانك موسسه اعتباری 

ملل به شرح ذیل اهدا شد:

۱. علی بیرامی )شعبه بندر لنگه(

۲. جلیل عبادی آغجه رود )شعبه اسلامشهر(

3. نجمه بسیم )شعبه شریعتی سبزوار(

۴. کیهان لایقی )شعبه شیخ صدوق اصفهان(

5. مهدی احمدی جوان )شعبه فردوسی کرمانشاه(

6. میثم جمشیدی امانی ) شعبه فردیس کرج(

7. فاطمه باقری کچی )شعبه ملک شهر اصفهان(

8. محمد کاویانی )شعبه بزرگمهر اصفهان(

9. مهدی بابازاده )شعبه مرند(

۱0. سمیر عباداتی)شعبه اهواز(

گفتنی است: مشتریان محترم می توانند از طریق لینک متابانک 

به آدرس   www.metabank724.com   ضمن انجام امور بانکی 

به روز و سریع، از وام قرض الحسنه حداکثر به مبلغ 500 میلیون 

ریال بر اساس معدل موجودی سه ماهه ، بدون ضامن و حضور 

در شعبه بهره مند شوند.

باید پشتیبان دولت باشیم 
ابراهیم ناظمی

 برتری قدرت شکنندگی، تصمیمات سیاسی و اقتصادی کشور را ناکارآمد 

می کند. فرشاد مومنی عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی در 

جمع فعالان اقتصادی و سیاسی مشهد ضمن تحلیل وضعیت و موانع 

اجرایی کشور گفت:ما باید قدرت شکنندگی را که در تصمیمات اقتصادی 

و سیاسی کشور وجود دارد و درروند امورتاثیرات شگرف می گذارد را درک 

کنیم و از دولت به جد پشتیبانی نماییم تا دولت پزشکیان در کارهای خود 

موفق شود. وی گفت کاری که از ما ساخته است این است که متولیان 

نظام سیاسی اجتماعی و اقتصادی را با گفتگو متوجه نیازهای کشور 

و اهداف بلندمدت نماییم تا راه برای توسعه زیرساخت های اقتصادی 

و سیاسی هموار گردد و از مشکلات مختلف کشور کاسته شود. وی 

به لایحه بودجه سال آتی انتقاداتی کرد و درعین حال یکی از وجوه 

مثبت آن را اختصاص سهمی از بودجه فروش نفت به مصارف نظامی 

دانست. مؤمنی درباره سیاست های خارجی کشور و نیز رابطه با آمریکا 

گفت: برای تعامل با جهان باید نگاه های سیاسی داخل کشور تغییر 

کند و اصلاح شود وی دراین باره بر تعیین استراتژی توسعه تأکید کرد 

و گفت: باید استراتژی توسعه و تعامل سازنده با جهان داشته باشیم تا 

حداقل تکلیف خودمان را روشن کنیم. اگر استراتژی کارساز در اصول 

ثابت نداشته باشیم و نگاه های سیاسی داخل اصلاح نشود و بازهمان 

قدرت شکنندگی در جریانات سیاسی استمرار داشته باشد همه امور 

با مشکل مواجه می شود و همه چیز از کار می افتد.

رییس سازمان ملی استاندارد ایران گفت: 

جمهوری اسلامی ایران توانست عضویت 

خود در سازمان آیلک را امسال تایید 

کند تا براین اساس، از طریق صادرات 

تضمین شده به ۱۱0 کشور جهان، بیش 

از ۲0 میلیارد دلار گردش مالی جدید 

داشته باشد.

مهدی اسلام پناه در آیین معرفی و تجلیل 

از واحدهای نمونه کیفیت و مدیران کیفی 

خراسان رضوی که با حضور جمعی از 

مسوولان ملی، مدیران دستگاه های 

اقتصادی و نمایندگان خانه صنعت، 

معدن و تجارت استان در تالار همایش های 

مجتمع شهدای سلامت مشهد برگزار 

شد، اظهار داشت: جمهوری اسلامی 

ایران توانست در سال جاری به عضویت 

سازمان آیلک دربیاید. این یک سازمان 

بین المللی در حوزه کنترل کیفیت محصولات 

تجارت پذیر است و بنا بر گزارش سازمان 

بازرگانی ایران، بیش از ۲0 میلیارد دلار 

از اقتصاد ایران تحت  تاثیرفعالیت در 

این حوزه است.

وی افزود: اینکه ما امروزه به ۱۱0 کشور 

دنیا امکان صادرات داریم، آزمایشگاه های 

ما بین المللی شده  اند و تولیدکننده ما 

می داند چه مولفه هایی را به چه صورت 

در محصول خود ایجاد کند، دستاورد 

بزرگی است که برکات فراوانی برای 

اقتصاد کشور خواهد داشت.

ایران  رییس سازمان ملی استاندارد 

خاطرنشان کرد: در شش ماهه نخست 

سال ۱۴03، بیش از ۴3 درصد پیشرفت 

سرمایه گذاری در حوزه های هدف زیرساختی 

کشور داشته ایم و خراسان رضوی نیز از 

این قاعده خارج نیست. باور ما این است 

که این استان به عنوان قطب تولید غذای 

ایران می تواند نقشی فراملی داشته باشد، 

محصولات غذایی خود را به کل منطقه 

صادر کند و در این راه، برای حضور در 

بازارهای فراملی کیفیت را موردتوجه 

قرار دهد.

96 درصد اقتصاد خراسان رضوی 

بر عهده بخش خصوصی

حسن نوری زاده، معاون هماهنگی امور 

اقتصادی استاندار خراسان رضوی هم 

رعایت استاندارد را شرط حضور در بازارهای 

بین المللی و ماندگاری در کشورهای خارجی 

دانست و گفت: استاندارد دو دستاورد 

ضمنی دارد؛ یکی همین بحث ارتقای 

کیفیت برمبنای ذائقه مصرف کنندگان 

است. ماهیت تولید نیز همین است که 

محصولی بر اساس ذایقه مشتری تولید 

کند اما به موازات این، دستاورد دوم رعایت 

استاندارد مربوط به صیانت از سلامتی 

و امنیت اقتصادی مردم است که هردو 

موضوع باید با سختگیری دنبال شود.

وی بیان کرد: نگاه راهبردی ما حمایت 

از همه واحدهای تولیدی است اما همه 

شما می دانید در عرصه تجارت و اقتصاد، 

هیچکس با ما عقد اخوت نبسته و به ما 

تضمین نداده که در انتظار محصول ایرانی 

خواهد ماند. به همین دلیل هم تا زمانی 

که استانداردهای کیفی در محصولات 

ما نهادینه نشود، ما نخواهیم توانست 

در بازارهای جهانی حضور قابل توجه 

داشته باشیم.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار 

خراسان رضوی بابیان اینکه بیش از 96 

درصد از فعالان اقتصادی خراسان رضوی 

از بخش خصوصی هستند، بر ضرورت 

تعریف یک نظام استاندارد مشترک 

برای کشورهای هدف صادرات تاکید 

کرد و گفت: باید سازمان استاندارد یک 

شبکه منسجم استاندارد کیفی به صورت 

فراملیتی و در قالب کشورهای هدف 

صادراتی ایران تعریف کند تا بتوانیم 

به یک ادبیات مشترک در قبال کیفیت 

محصولات تجاری مشترک برسیم.

رییس سازمان ملی استاندارد ایران بیان داد

دروازه  20 میلیارد دلاری صادرات 

در آیین معرفی و تجلیل از واحدهای نمونه کیفیت 

و مدیران کیفی خراسان رضوی، ۲0 نام تجاری 

برگزیده استان خراسان رضوی ازنظر کیفیت مورد 

تجلیل قرار گرفتند.

سجادی عطار؛ مدیرکل استاندارد خراسان رضوی 

در آیین معرفی و تجلیل از واحدهای نمونه کیفیت 

و مدیران کیفی خراسان رضوی که صبح امروز 

در تالار همایش های مجتمع شهدای سلامت 

مشهد برگزار شد بابیان اینکه در خراسان رضوی 

درمجموع بیش از ۲90 هزار واحد صنفی وجود 

دارد، گفت: ما خود را مکلف می دانیم که در حوزه 

اندازه شناسی، اوزان و مقدار ها نظارت دقیق بر 

تولید داشته باشیم زیرا سازمان استاندارد بنا به 

نص صریح قانون، مدعی العموم کیفیت است و در 

محصولات زیادی بیش از کیفیت، کمیت را موردتوجه 

قرار می دهد. وی افزود: اگرچه درهرحال، سنجش 

کیفیت محصولات و حفظ اعتماد جامعه به بازار، 

مهم ترین راهبرد سازمان استاندارد است اما در کنار 

کیفیت، سازمان استاندارد متعهد است که کمیت 

محصولات را نیز ارزیابی کند و به همین دلیل، در 

شش ماه نخست امسال، حدود ۱36 مورد پروانه 

استاندارد برای واحد های مختلف ارسال شده و 

در جریان 6 هزار و 700 بازدید کیفی از اصناف 

مختلف، بیش از 5 هزار و 57۲ مورد نمونه برداری 

از صنایع مختلف صورت گرفته است.

سجادی عطار با اشاره به جزییات اجرای طرح ویژه 

کنترل کیفیت صنایع خاطرنشان کرد: در طرح 

پیش بسته بندی برای کنترل هر کالا حداقل 80 

مورد از آن پیش از ورود به بازار و بلافاصله هنگام 

بسته بندی به سبد توزیع راه پیدا می کند و اگر 

خطایی در اکثر آن ها وجود داشت، ملاک عمل 

خواهد بود. در ابتدای اجرای این طرح، آمار 

محصولات مردودی بیش از 5۴ درصد بود، اما 

پس ازاینکه تذکر ها ابلاغ شد، آمار مردودی ها به 

کمتر از ۱8 درصد رسیده است.

ضرورت استانداردسازی فرآیندهای تولید 

امیررضا رجبی؛ مدیرکل صنعت، معدن و تجارت 

خراسان رضوی نیز به ضرورت استانداردسازی 

فرآیندهای تولید به موازات محصول نهایی پرداخت 

و تصریح کرد: مهم است که کالاهای تولیدی توسط 

مصرف کننده موردتوجه قرار بگیرد و برای تحقق 

این هدف، ما نیاز به معیاری داریم که موردپذیرش 

دو طرف باشد. مفهوم استاندارد همان ادبیات 

مشترکی است که به مصرف کنندگان اطمینان 

می دهد هر کالایی که حایز این نام تجاری باشد، 

از کیفیت مطلوبی بهره می برد.

وی تاکید کرد: علاوه بر محصول، باور ما این است 

که باید فرآیند تولید نیز استانداردسازی شود. 

توسعه مفهوم استاندارد به سایر حوزه ها همچون 

خدمات فنی مهندسی و به ویژه حوزه صادرات 

ازجمله راهبردهای مهم دستگاه هاست و هم اکنون 

در حال تلاش برای اجرای سیاست های کیفی 

استاندارد در عرصه صادرات و برای مصرف کنندگان 

غیر ایرانی هستیم.

بازار جهانی خواهان محصول استاندارد 

است

رییس انجمن مدیران صنایع خراسان رضوی نیز 

با تأکید بر اینکه استانداردها می توانند سبک 

زندگی مردم را بهبود ببخشند، گفت: مشارکت 

مردمی، جهش تولید و توسعه اقتصادی، شعار روز 

جهانی استاندارد در ایران است و اگر می خواهیم 

در بازارهای جهانی نقش داشته باشیم، جز با 

رعایت استانداردها میسر نخواهد بود.

وی بیان کرد: امروزه تحولات مهمی در عرصه 

بین المللی در حال جریان است و از جنگ ها 

گرفته تا بلایای طبیعی، موضوعات بسیاری 

هستند که به عنوان یک عامل تنش زا، ثبات 

بازارهای اقتصادی و روابط تجاری را تحت تاثیر قرار 

می دهند اما حتی در این شرایط نیز استانداردهای 

مقابله با بحران به ما کمک می کنند تا آسیب ها 

را کاهش دهیم و از منافع اقتصادی جهان 

دفاع کنیم. محمودی خراسانی بابیان اینکه 

در انجمن مدیران صنایع استان هم اکنون ۲0 

کارگروه تخصصی مشغول فعالیت است که یکی 

از آن ها در قالب یک کمیته تخصصی استاندارد 

مسوولیت نظارت بر این حوزه را در اختیار دارد، 

عنوان کرد: در خراسان رضوی تلاش های زیادی 

از طرف مدیران و دستگاه های اجرایی در جریان 

است تا استاندارد به معنای واقعی کلمه در همه 

محصولات رعایت شود. یکی از نکات مهم برای 

اجرای استانداردها نیز همین همکاری هاست؛ 

چه در بین دستگاه های دولتی و چه میان بخش 

خصوصی تا استاندارد به عنوان ملاک همگانی، 

موردقبول همه باشد.

گفتنی است؛ در این مراسم علاوه برتجلیل از 

واحدهای نمونه کیفیت و مدیران کیفی خراسان 

رضوی، ۲0 نام تجاری برگزیده استان خراسان 

رضوی ازنظر کیفیت مورد تجلیل قرار گرفتند.

 تجلیل از واحدهای نمونه کیفیت خراسان رضوی 

  خبر

خبر
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 خبر

»مهسا گلستانی، دختر ۱۱ساله ای 

که از بهزیستی مشهد به سرپرستی 

گرفته شده بود، در اثر شکنجه ناپدری 

و نامادری خود در کاشمر به قتل رسید«. 

دختری که حتی عکسی از او نیست که 

حداقل به جای اعلامیه نداشته اش در 

وسط صفحه بگذاریم. در خانه ای که 

خانه آرزوهایش بود و در آغوشی که قرار 

بود جای آغوش پدر و مادرش باشد، در 

اثر شدت شکنجه جان باخته است. او 

و برادرش در دوره شش ماهه آزمایشی 

در اختیار این خانواده قرارگرفته بودند و 

احتمالا شدت پیگیری بهزیستی در دوره 

آزمایشی به قدری بوده که خانواده فرصت 

هرگونه سوءاستفاده از مهسا و برادرش را 

داشته باشند و بهزیستی وقتی می رسد که 

دختر در بیمارستان بوده است.

بر اساس اخبار محدود منتشرشده، دادستان 

عمومی و انقلاب کاشمر درباره مرگ 

این دختر عنوان کرده است: بر اساس 

تحقیقات اولیه صورت گرفته، علت فوت 

دخترخوانده ۱۱ ساله ، ضرب وشتم و نبود 

مراقبت های لازم از سوی پدرخوانده و 

مادرخوانده وی بوده است. حجت الاسلام 

اسماعیل بلوچ زاده، دادستان عمومی و 

انقلاب کاشمر، گفت: فوت این دختر 

۱۱ ساله دریکی از مراکز درمانی کاشمر 

با علایم کبودی و شکستگی روی بدن 

به عوامل انتظامی و قضایی گزارش 

شد. این موضوع در حالی موردتحقیق 

و تفحص قرار گرفت که مشخص شد دختر 

مذکور، سه ماه قبل به صورت فرزندخوانده 

به خانواده ای کاشمری سپرده شده است. 

با تحقیقات صورت گرفته درحال حاضر 

پدرخوانده و مادرخوانده این نوجوان با 

قرار تأمین کیفری در بازداشت هستند 

اما هنوز نتیجه قطعی تحقیقات پزشکی 

قانونی درباره علت فوت دخترخوانده 

۱۱ ساله این زوج که اصالت نیشابوری 

دارد، مشخص نشده است. او افزود: در 

خصوص واگذاری این نوجوان به خانواده 

یادشده و همچنین نظارت بر واگذاری و 

سرپرستی این نوجوان، تحقیقات جهت 

وقوع قصور یا تقصیر، یا سهل انگاری و ترک 

فعل ادارات مربوطه ادامه دارد و در صورت 

اثبات و احراز هرگونه قصور و کوتاهی، 

یا سهل انگاری در این خصوص، قطعا با 

متولیان امر و مسوولان مرتبط در زمینه 

فرزندخواندگی این نوجوان برخورد قانونی 

انجام خواهد شد. پیش تر مسعود فیروزی، 

مدیرکل بهزیستی خراسان رضوی، اعلام 

کرده بود که ارایه هرگونه اطلاعات بیشتر 

در این باره را موکول به بررسی دقیق تر 

و کسب اطلاعات کارشناسی می کند 

و تا امروز هیچ خبری درباره تحقیقات 

بهزیستی خراسان رضوی ارایه نشده است.

چرا؟ 

خبرنگار در تماس با سازمان بهزیستی 

کل کشور سؤال های مکتوب خود را مبنی 

بر چرایی ماجرا به سازمان ارسال کرد. 

حوزه اجتماعی سازمان بهزیستی )بدون 

ذکر نام( در پاسخ به سؤال درباره اینکه 

آیا روند کامل آزمایش های روان پزشکی 

برای قاتلانی که مهسا و برادرش را به 

فرزندخواندگی گرفته بودند انجام شده 

بود گفت: »خانواده فرزند پذیر ساکن شهر 

کاشمر، تمام مراحل برای پذیرش کودک 

ازجمله اخذ تأییدیه های مختلف و همچنین 

تأییدیه پزشکی و روان پزشکی را طی کرده 

بودند. علاوه بر این به آنان خدمات مشاوره 

روان شناسی در چندین مرحله داده شده 

است. روند حضور دو فرزندخوانده که فاقد 

سرپرست مؤثر بوده اند، براساس پروتکل های 

فرزندخواندگی صورت پذیرفته و هر دو 

در مرحله سرپرستی آزمایشی بوده اند«. 

بهزیستی درباره این روند توضیح داد: »بر 

اساس روند فرزندخواندگی، ابتدا کودک 

به طور آزمایشی به مدت شش ماه در خانواده 

متقاضی حضور می یابد و سپس در صورت 

تأیید مراتب شایستگی خانواده، حکم 

سرپرستی دایم از سوی مرجع قضایی 

مربوطه صادر می شود. برای نظارت در 

دوره آزمایشی به دوره دایمی پروتکلی برای 

بازدیدهای نظارتی و همچنین ارجاع به 

مشاور یا روان شناس وجود دارد که در 

صورت تأیید نهایی و گزارش مددکاری، 

حکم سرپرستی دایم صادر می شود. پسر 

فرزندخوانده هم اکنون پس از حادثه، دریکی 

از مراکز نگهداری شبانه روزی سازمان 

حضورداشته و موردحمایت مددکاری و 

روان شناسی قرار دارد«.

بهزیستی در پاسخ به این انتقاد که 

چرا باید با سهل انگاری درروند فرزند 

پذیری چنین فاجعه ای رخ دهد پاسخ 

داده است: »گاهی اوقات از سوی 

خانواده های متقاضی فرزند پذیری از 

روند طولانی یا دشوار مراحل مقدماتی 

فرزندخواندگی، ملاقات های حضوری، 

بازدیدهای نظارتی و حتی تماس های 

تلفنی کارشناسان بهزیستی، گلایه 

می شود؛ هرچند این حادثه یکی از بین 

هزاران واگذاری سال های اخیر به ویژه در 

استان خراسان رضوی است که دومین 

استان ازنظر تعداد فرزندخواندگی و 

حجم کار است، اما این واقعه اندوه بار 

و تلخ نشان داد باوجود اخبارهای خوب 

و امیدبخش در خصوص حضور هزاران 

خانواده حایز صلاحیت فرزند پذیری 

که حتی کودکان نیازمند درمان را به 

فرزندخواندگی می پذیرند، وقوع حتی 

یک مورد این چنین چقدر غم بار است و 

برای بالاتر بردن دقت کار باید پروتکل های 

ایمنی و تشخیصی را از وضع موجود نیز 

بالاتر برد. خانواده های محترم متقاضی 

نیز باید در روندهای نظارتی فراتر از قبل، 

کارشناسان و مددکاران بهزیستی را در 

سراسر کشور همراهی کنند«.

سازمان بهزیستی در پایان عنوان کرده 

است: »لازم به ذکر است کارگروه کارشناسی 

در سازمان بهزیستی، موضوع را در دست 

بررسی دارد. ضمن اینکه واکاوی ابعاد 

قضیه از زمان واگذاری تا حدوث واقعه 

نیز به دقت و سرعت از سوی مرجع 

قضایی در حال انجام است و برخورد 

لازم با افراد اعلامی نهایی صورت خواهد 

پذیرفت. در ادامه مسیر، پیش بینی تدابیر 

تشخیصی سخت گیرانه تر در برگزیدن 

خانواده های متقاضی، تقویت و ارتقای 

کمی و کیفی استاندارهای مراقبتی و 

استفاده از فناوری های نو و هوشمند 

به جای روش های سنتی، ضرورتی 

اجتناب ناپذیر است«.

دختر ۱8ساله به سبب همدستی درفروش لوازم و اموال 

سرقتی در سایت دیوار با هوشیاری ماموران تجسس 

کلانتری سپاد مشهد دستگیر شد.

دختر ۱8ساله ای که به خاطر همدستی درفروش لوازم 

و اموال سرقتی در سایت دیوار و با هوشیاری ماموران 

تجسس کلانتری سپاد مشهد دستگیرشده است، درباره 

سرگذشت خود و سرقت هایش به مشاور و مددکار 

اجتماعی گفت: ۱۲سال بیشتر نداشتم که مادرم به 

خاطر ناراحتی های روحی روانی و بداخلاقی های پدرم 

خودکشی کرد و بدین ترتیب روزهای تلخ زندگی من و 

خواهر کوچکم آغاز شد.  پدرم مردی پرخاشگر و زورگو 

بود و به همین خاطر وقتی یک سال بعد از مرگ مادرم 

با زن دیگری ازدواج کرد، من دیگر نتوانستم با آن ها 

زندگی کنم، چراکه حالا مادرم نبود تا از من حمایت کند!

 از سوی دیگر هم نامادری ام مرا دختری مزاحم می دانست 

به همین دلیل به خانه پدربزرگم پناه بردم تا با آن ها 

زندگی کنم اما این رخدادهای تلخ موجب شد تا به 

دختری گوشه گیر و افسرده تبدیل شوم.

دریکی از همین روزها به منزل یکی از همکلاسی هایم 

رفتم تا باهم درس بخوانیم و »مهین« نیز تقریبا سرنوشتی 

مشابه من داشت. پدر و مادرش از یکدیگر جداشده 

بودند و »مهین« در حالی با مادرش زندگی می کرد که 

روزهای سختی را می گذراندند، اما مادر او بسیار مهربان 

بود و جای مادر نداشته مرا هم پر می کرد.

به این دلیل رفاقت من و مهین خیلی صمیمی شد. 

مادر او مجبور بود برای تامین مخارج زندگی و پرداخت 

اجاره منزل در ۲ نوبت کار کند و من و مهین بیشتر 

اوقات را تنها بودیم. 

آن روزها فقط آرزوهای بزرگ خود را مرور می کردیم و 

هرکدام دوست داشتیم به آن آرزوها برسیم. 

در این شرایط به پیشنهاد مهین و برای رفع نیازهای مالی 

به سراغ افراد هوسران رفتیم تا با فریب آن ها پولدار شویم! 

خیلی زود برای خودمان لباس های شیک خریدیم و 

گاهی نیز اموال مردان هوسران را می ربودیم و آن ها را 

با مشخصات دروغین در سایت دیوار می فروختیم! هر 

بار که درفروش لوازم موفق می شدیم جرات بیشتری 

پیدا می کردیم تا این که بالاخره من با جوانی به نام 

»احد«آشنا شدم.

او که در مشهد به صورت مجردی زندگی می کرد در زمینه 

فروش تلفن های همراه فعالیت داشت. 

وقتی من ماجرای فروش اموال سرقتی در سایت دیوار 

را برایش بازگو کردم او خیلی مرا تشویق کرد و برخی 

اوقات گوشی های تلفن را به من می داد تا آن ها را هم 

برایش بفروشم! از سوی دیگر هم پدرم سرگرم زندگی 

خودش بود و اصلا کاری به کارم نداشت.

در این شرایط پدربزرگم بیمار شده بود و مادربزرگم نیز 

در بیمارستان به سر می برد و من هم در خانه مجردی 

»احد« زندگی می کردم.

حالا با یکدیگر همکار شده بودیم و سود اجناسی را که 

می فروختیم با یکدیگر تقسیم می کردیم، ولی من چون 

به او علاقه مند بودم و می خواستم زودتر به خواستگاری ام 

بیاید، همه پول ها را به او می دادم! ولی بالاخره ماموران 

کلانتری سپاد ما را ردیابی کردند و زمانی که مشغول 

فروش لوازم سرقتی بودم وارد خانه مجردی »احد« شدند 

و ما را دستگیر کردند.

 آنجا بود که فهمیدم »احد« از مالخران حرفه ای گوشی های 

سرقتی است اما ای کاش...

با دستور ویژه سرهنگ جواد یعقوبی )رییس کلانتری 

سپاد مشهد( تحقیقات پلیس برای کشف دیگر جرایم 

دختر جوان و همدستش ادامه دارد.

دام دختر جوان برای مردان هوسران

 رسیدگی به 8٠ شکایت 
 از دفاتر پیشخوان دولت 

ماجرای قتل دختر خوانده ۱۱ ساله 

عقد معاوضه 
مهدیه برمکی

عقد معاوضه در حقوق ایران به قراردادی گفته می شود که طی 

آن طرفین توافق می کنند مالی را در مقابل مالی دیگر به یکدیگر 

بدهند. در این نوع قرارداد، برخلاف عقد بیع، مالی که داده 

می شود الزاماً پول یا وجه نقد نیست بلکه می تواند هر نوع مال یا 

حقوقی باشد. به عبارت دیگر، معاوضه به تبادل دو مال به صورت 

مستقیم بدون نیاز به پول یا ارز اشاره دارد. 

ویژگی های عقد معاوضه 

۱- عوض و معوض: در عقد معاوضه، هر یک از طرفین مالی به طرف 

دیگر می دهند و هر مال در مقابل مال دیگر قرار می گیرد، که به 

آن ها "عوض" و "معوض" گفته می شود. 

۲-عینی بودن: عقد معاوضه ازجمله عقود عینی است و تحقق آن 

منوط به تسلیم و تسلم )دادن و گرفتن( دو مال است. 

3-تنظیم و آثار مشابه با عقد بیع: در بسیاری از موارد، آثار و احکام 

عقد بیع بر عقد معاوضه نیز بار می شود، به ویژه اگر مال موردنظر 

قابلیت فروش و خرید داشته باشد. 

۴-لزوم عقد: عقد معاوضه جزء عقود لازم است، یعنی نمی توان آن 

را به صورت یک طرفه فسخ کرد، مگر اینکه حق فسخی در قرارداد 

ذکرشده باشد یا شرایط قانونی فسخ فراهم باشد. 

تفاوت عقد معاوضه با بیع 

تفاوت اصلی عقد معاوضه با بیع در این است که در بیع، یکی 

از دو مال همواره پول یا ارز رایج است، درحالی که در معاوضه 

هر دو مال ممکن است غیر نقدی باشند. برای مثال، معاوضه 

یک خودرو با یک ملک یا زمین نمونه ای از عقد معاوضه است. 

 موارد کاربرد عقد معاوضه 

عقد معاوضه در بسیاری از موارد کاربرد دارد، به ویژه در معاملاتی 

که دو طرف به تبادل مستقیم اموال می پردازند. همچنین در 

مواردی که دو طرف تمایل به تبادل املاک، وسایل یا دارایی های 

 خاص دارند بدون اینکه پولی در میان باشد، عقد معاوضه مناسب

 است.

 مشاور حقوقی

سیده بهجت موسوی مقدم 

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان خراسان رضوی، از 

بررسی کامل و تکمیل پرونده های شکایت حوزه دفاتر پیشخوان 

انتهای شهریور  تا  ابتدای فرودین  این استان در بازه زمانی 

۱۴03 خبر داد.

 به گزارش نخست علی دلگیر با اشاره به اهمیت تکریم ارباب رجوع 

در همه ارکان خدمتگزار گفت: صاحبان اصلی این نظام ملت شریف 

ایران هستند و رسالت اصلی همه دستگاه ها همانا خدمت رسانی 

شایسته و درخور شأن مردم است. 

وی با اشاره به اینکه در شش ماهه نخست امسال، 80 شکایت 

در خصوص دفاتر پیشخوان به اداره کل ICT استان ارسال شده 

بود افزود: در راستای تکریم ارباب رجوع و با تلاش جهاد گونه 

همکاران، شکایات احصاء شده در این بازه زمانی به صورت 

 کامل بررسی و پرونده تمامی شکایت ها پس از تکمیل بسته 

شد.

دلگیر همچنین گفت: بیشترین شکایات احصاء شده در این 

مدت، مربوط به نارضایتی از نحوه ارایه خدمات توسط دفاتر 

پیشخوان و عدم برخورد مناسب عوامل اجرایی دفاتر بوده که 

با بررسی دقیق کارشناسان و اعمال جریمه های تعیین شده در 

آیین نامه، پرونده تخلف تا کسب رضایت نهایی از شاکی دنبال 

و موارد به طور کامل مرتفع شده است.
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آگهی فقدان سند مالکیت
اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی مشهد احتراما یک نسخه 

پیش نویس آگهی فقدان سند مالکیت ششدانگ پلاک 

۴۴3 فرعی از ۱67 اصلی بخش ۱0 مشهد به شرح ذیل 

ارسال مستدعیست پس از وصول هزینه انتشار دستور 

فرمائید در یکی از روزنامه های کثیر الانتشار مربوط به 

ثبت منتشر و نتیجه را ضمن ارسال ده نسخه الصاقی 

به این اداره اعلام فرمائید.

آگهی فقدان سند مالکیت 

آقای ابوالقاسم ذکاوتی با ارائه استشهاد محلی گواهی 

امضا شده تقاضای صدور سند مالکیت المثنی به میزان 

مالکیت ششدانگ پلاک ۴۴3 فرعی از ۱67 اصلی بخش 

۱0 مشهد را نموده که پلاک فوق الذکر به نام نامبرده 

ذیل ۴۴3 صفحه 509 ثبت و سند به شماره 839۴۱ 

الف /77 صادر گردید و فاقد بازداشت و رهن می باشد 

حسب اعلام متقاضی صدور سند المثنی در اثر سهل 

انگاری مفقود شده در اجرای ماده ۱۲0اصلاحی آئین 

نامه قانون ثبت مراتب در یک نوبت آگهی تا چنانچه 

اشخاصی مدعی انجام معامله یا وجود اصل سند مالکیت 

نزد خود می باشند ظرف ۱0 روز از تاریخ انتشار آگهی 

اعتراض خود را همراه اصل سند مالکیت یا سند معامله 

به اداره ثبت محل ارائه تا مراتب صورت جلسه گردد. 

چنانچه پس از اتمام مدت مقرر اعتراض ارائه نگرددو یا 

در صورت اعتراض اصل سند مالکیت یا سند معامله ارائه 

نشود این اداره مطابق مقررات اقدام به صدور سندج 

مالکیت المثنی به نام مالک خواهد نمود.

م الف 4052

حسن ابوترابی

مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک طرقبه و شاندیز

از طرف محمد ایرانی

  دیدگاه

سلام علیکم بما صبرتم
دکتر مهدی یاراحمدی خراسانی

»)فرشتگان هنگام ديدارِ بهشتيان به آنان مى گويند:( به خاطر صبر و 

شکیبایی كه كرديد، بر شما درود باد. پس چه نيكوست سراى آخرت.« 

این جمله ی شگفت انگیز، امیدآفرین و البته بسیار زیبا و تحسین برانگیز، 

بخشی از آیه ی ۲۴ سوره ی مبارکه ی نور است که در آن خداوند متعال 

به آدمیان چنین بشارت می دهد آنجا که می فرماید: »سَلامٌ عَلَيْكُمْ بِما 

ارِ« در تفسیر نور در ارتباط با این موضوع پرمعنا  صَبَرتُْمْ فَنِعْمَ عُقْبَى الدَّ

و شیرین چنین آمده است: »سلام، يكى از نام هاى خداوند، تهنيت 

خداوند بر پيامبران، تبريك الهى بر بهشتيان، زمزمه فرشتگان، كلام 

بين المللى تمام مسلمانان، شعار بهشتيان در اين جهان و آن جهان، 

ذكر خالق و مخلوق، نداى وقت ورود و خروج، آغاز هر كلام در نامه و 

بيان است كه هم بر مرده و زنده و هم بر بزرگ و كوچك گفته مى شود و 

پاسخ آن درهرحال واجب است. پيامِ سلام، احترام، تبريك، دعا، امان 

و تهنيت از سوى خداوند است. »سَلامٌ قَولًْا مِنْ ربٍَّ رحَِيمٍ« وقتى ما در 

پايان هر نماز مى گوييم: »السلام علينا و على عباد الله الصالحين«، 

با اين سلام تمام مرزهاى نژادى و امتيازات پوچ سنّ، جنسيّت، مال، 

مقام، زبان و زمان را در طول تاريخ در هم مى شكنيم و با همه بندگان 

صالح خدا ارتباط برقرار مى كنيم و بر آن ها درود مى فرستيم. در روايات 

آمده: گروهى از مردم قبل از رسيدگى به حساب، به بهشت مى روند، 

وقتى فرشتگان علت را سؤال مى كنند، جواب مى شنوند كه ما در دنيا بر 

اطاعت خداوند و بر مشكلات و مصايب صبر مى كرديم و اهل شكيبايى 

بوديم. فرشتگان با شنيدن جواب، از آنان با سَلامٌ عَلَيْكُمْ  ... استقبال 

مى كنند.« صبر از مراتب انسانیت است و بدون آن کسی نمی تواند 

پله های تکامل را طی کند. صبر کلمه ای نورانی و از نعمات خداوند 

است. برای هیچ کس مشکلات و نزول بلا رفع نمی شود و لذا نمی توان 

دعا کرد که بلا نازل نشود، بلکه می توان از خدا خواست که به ما توفیق 

صبر بدهد، و الا بلا و امتحان حتمی است. در زندگی شخصی و در کار 

نیز صبر ضرورتی غیرقابل انکار است. صبر زیرمجموعه حلم است. حلم 

یعنی صبری که از عقل برخاسته باشد. برخی از ما صبر می کنیم، چون 

ضعیف هستیم، اما حلم، صبری است که عقل به انسان دستور داده 

است. انسان حلیم اصل و نسب دارد و کسی که صبر ندارد خودش را 

بی ابهت می کند و جامعه به او اهمیت نمی دهد، چون تا کسی به او 

حرفی مـىزند از کوره در می رود، درنتیجه کسی به او نزدیک نمی شود 

چون او را احمق می پندارند. حضرت علی )ع( در کلامی می فرمایند: 

»صبر برای عبادات، مانند سر برای بدن است. آیا دیده اید انسانی بـىسر 

را که زنده باشد، راه برود و حرف بزند؟ همان قدر که سلام کردن یک 

انسان بـىسر مسخره است، اگر انسانی که صبر ندارد هم بگوید من 

دیندارم، مسخره می نماید.« صبر در تمام امور زندگی برای همه مهم 

و مفید است و تاکید قران و بزرگان در اهمیت آن برای همه مشخص 

است. بعضی ها به تقسیم بندی صبر در زندگی پرداخته و صبر را در 

مصیبت، در معصیت و در عبادت دیده اند. و بعضی ها به تاثیرات عملی 

صبر پرداخته اند وعده ای دیگر در روان شناسی به آن توجه کرده اند. 

زندگی دنیایی آن چنان در مشکلات، دردها و سختی ها پیچیده شده 

است که گاهی حتی نفس کشیدن ساده برای انسان سخت می شود. 

اما این همه ی ماجرا نیست. در بسیاری از موارد این چالش ها برای 

آدمی به وجود می آید تا خود را محک بزند، ارزیابی کند و در بوته ی 

امتحان و مشکلات رشد و توسعه یابد. همانا کسانی که اهل توجه و 

تدبیر هستند در هر حالی شاکر خداوند خواهند بود به گونه ای که در 

هنگام بهره مندی از فرازها و نعمت ها درک بالایی از دریای »رحمت« 

الهی دارند و در فرودها و سختی های زندگی به »حکمت« پروردگار 

باور دارند. اگر انسان به صبوری و شکیبایی عادت کند آرام آرام بسیار 

قدرتمند می شود و در مسیر پیشرفت و قله های پیروزی قرار خواهد 

گرفت و بدین صورت می تواند دنیا و آخرت خویش را آباد سازد. صبر 

در زندگی فردی باعث ایجاد روحیه شکست ناپذیری، افزایش قدرت 

درونی، شناسایی نیروها و استعدادهای خویشتن، توجه و اتکا بیشتر 

به خدا می شود. همچنین صبر در زندگی خانوادگی آثاری همچون؛ 

استحکام پایه های زندگی، بالا رفتن اعتمادبه نفس اعضای خانواده، 

ایجاد فضای سالم و بانشاط در محیط خانواده را به همراه دارد.

افزایش ظرفیت پزشکی در مقطع عمومی، 

خبری بود که در سال ۱۴00 توسط 

رییس جمهور سابق برای اجرا ابلاغ شد 

و بسیاری از کارشناسان نظام سلامت، 

این مصوبه را آسیب زا می دانستند و از 

طرفی عده ای دیگر با استدلال کمبود 

پزشک، بر آن دمیدند و برخلاف نظر 

ارکان مختلف حوزه سلامت، این مصوبه 

به صورت ناقص اجرایی شد.

اواخر دی ماه ۱۴00 بود که شهید سید 

ابراهیم رییسی به عنوان رییس شورای 

عالی انقلاب فرهنگی، ماده واحده »افزایش 

ظرفیت پزشکی در مقطع عمومی« را که 

در جلسه 85۱ و 85۲ به تاریخ های ۲3 

آذر ۱۴00 و ۱0 مهر ۱۴00 به تصویب 

رسیده بود را برای اجرا به وزارت بهداشت، 

درمان و آموزش پزشکی، سازمان سنجش 

آموزش کشور و ستاد راهبری اجرای نقشه 

جامع علمی کشور ابلاغ کرد.

بر اساس این ماده واحده، در راستای اتخاذ 

تدابیر مناسب برای مواجهه با بحران پیری 

جمعیت در آینده، رفع کمبود پزشک، 

جلوگیری از فرسودگی کادر درمان و 

کاهش آسیب پذیری نظام سلامت در 

مواجهه با بحران ها، افزایش دسترسی 

اقشار مختلف مردم به پزشک و تنظیم 

ظرفیت دانشگاه ها و دانشکده های علوم 

پزشکی بر اساس نیاز جامعه، با توجه به 

سرانه پزشک به جمعیت ۱3 در ۱0 هزار در 

سال جاری )۱۴00( و به منظور دستیابی 

به سرانه پزشک به جمعیت ۲0 در ۱0 

هزار در سال ۱۴۱0، وزارت بهداشت، 

درمان و آموزش پزشکی موظف است 

به گونه ای برنامه ریزی کند که ظرفیت 

پذیرش دانشگاه ها و مؤسسات آموزش 

عالی تحت نظارت آن وزارت برای رشته 

پزشکی در مقطع عمومی، از سال ۱۴0۱ 

به مدت حداقل ۴ سال، در هرسال ۲0 

درصد نسبت به سال قبل افزایش یابد.

در تبصره یک این مصوبه آمده بود: وزارت 

بهداشت، درمان و آموزش پزشکی موظف 

است در تمامی کد رشته محل های پزشکی 

عمومی در مراکز آموزش پزشکی تحت 

نظارت وزارت بهداشت، درمان و آموزش 

پزشکی و دانشگاه آزاد اسلامی، این 

افزایش ظرفیت را اعمال کند.

پس لرزه های مصوبه افزایش 

پذیرش دانشجوی پزشکی

اسفندماه ۱۴00 بود که گروهی از روسای 

دانشگاه های علوم پزشکی در نامه ای 

خطاب به مقام معظم رهبری خواستار 

بازگشت وزیر بهداشت به ترکیب شورای 

عالی انقلاب فرهنگی شده بودند.

این گروه در نامه خود نوشته بودند: متاسفانه 

اخیرا در جلسه فوق العاده شورای عالی 

انقلاب فرهنگی در تصمیمی عجیب، 

وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از 

عضویت دایم شورا کنار گذاشته شده اند. 

این تصمیم موجب دلسردی دانشمندان، 

اعضای هیات علمی و دانشجویان علوم 

پزشکی که همگی از فرزندان نخبه 

کشور هستند، شده است. ازآنجاکه 

دانش آموختگان، کارکنان و استادان 

وزارت بهداشت بیشترین ارتباط چهره 

به چهره با آحاد مردم رادارند و با همه 

گروه های سنی )از بدو تولد تا سالمندی( 

در تماس هستند، همچنین با توجه 

به تاثیر گذاری بالای این وزارتخانه 

بر فرهنگ و سلامت جامعه، از محضر 

حضرت عالی استدعا داریم تا همانند 

وزیر علوم، وزیر بهداشت نیز در ترکیب 

شورا حضورداشته باشند.

افزایش ظرفیت پزشکی منوط به 

تامین بودجه شد

عبدالحسین خسروپناه »دبیر شورای 

عالی انقلاب فرهنگی« در ۱8 اردیبهشت 

۱۴0۲ بود که در حاشیه بیست و چهارمین 

همایش آموزش پزشکی گفت: اخیرا 

با مشکل کمبود امکانات در برخی 

بیمارستان ها مواجه شدیم، همان طور که 

ظرفیت پزشکی را افزایش دادیم، ظرفیت 

امکانات و بودجه هم باید افزایش پیدا 

کند و نباید افزایش کمی باعث آسیب 

به کیفیت آموزش پزشکی شود.

اذعان تلویحی به اشتباه و پذیرش نقد

البته خسروپناه در ۱5 آبان ۱۴03 در 

مصاحبه با یکی از روزنامه ها به صورت 

تلویحی به اجرای اشتباه این مصوبه 

اشاره کرد و گفت: وزارت بهداشت و 

گلایه ای  پزشکی  علوم  فرهنگستان 

داشتند که چرا در مصوبات مربوط 

به حوزه سلامت و علوم پزشکی، ستاد 

مستقلی برای سلامت ندارید؟ بحث های 

علوم پزشکی در ستاد علم و فناوری 

دنبال می شد و در این ستاد که بیشتر 

مهندسان و علوم پایه اند، پزشکان در 

تصمیم سازی و سیاست گذاری سلامت 

نقشی ندارند. آمدیم برای این که این 

خلأ رفع شود، چون مجوز راه اندازی 

ستاد پنجم را نداشتیم و اعضای شورا 

نیز موافق نبودند، کمیسیون سلامتی در 

فرهنگستان علوم پزشکی راه انداختیم 

که با حضور شخصیت های حقیقی و 

وزارت  مسوولان  از  برخی  و  حقوقی 

بهداشت تشکیل می شود.

بحث افزایش ظرفیت ها را نیز به آن ها 

واگذار کردیم که بررسی کنند و تحقیق 

میدانی دقیقی انجام شود. من نیز خودم 

چون به استان ها می رفتم، می دیدم. 

مصوبه اگر کامل اجرا شود، مصوبه 

خوبی است؛ چون قرار شد سازمان 

برنامه وبودجه امکانات و زیرساخت ها را 

تامین کند و ۲0 درصد افزایش ظرفیت 

اتفاق بیفتد. ما یک بخشی از مصوبه را 

اجرا کردیم و بخشی نیز اجرانشده است.

دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی در 

این مصاحبه درباره عدم تامین بودجه 

بیان کرد: بودجه لازم برای زیرساخت این 

کار تامین نشد. بودجه وزارت بهداشت 

افزایش پیدا کرد؛ اما این که در خصوص 

افزایش ظرفیت بودجه زیرساختی را تامین 

کنند، این تامین نشد و ازاین جهت من به 

وزارت بهداشت حق می دهم. به صورت 

میدانی هم که می رفتم، دیدیم برخی از 

کلاس ها مملو از دانشجو است، فردا این 

دانشجویان می خواهند به بیمارستان 

و بالای سر مریض و اتاق عمل بروند، با 

این امکاناتی که جوابگو نیست، قطعاً 

ما پزشک باسواد تربیت نخواهیم کرد؛ 

پس این نقد، نقد واردی است.

افزایش ظرفیت دانشجوی 

پزشکی؛ سودمند یا آسیب رسان 

به سلامت جامعه؟

منتقدان چه می گویند؟

یکی از موضوعاتی که معمولا در نظام 

سلامت و هنگام انتقاد از اجرای برخی 

طرح ها مطرح می شود، تعارض منافع 

پزشکان است. درواقع بسیاری اعتقاددارند 

پزشکان به دلیل تعارض منافع، تمایلی 

به افزایش پذیرش دانشجوی پزشکی 

ندارند، اما این در حالی است که بسیاری 

از پزشکان تربیت شده در سال های 

گذشته، حتی در رشته خود مشغول 

به کار نیستند.

محمد رییس زاده »رییس کل سازمان نظام 

پزشکی« در روزهای اخیر در همایشی در 

این زمینه گفت: متاسفانه پزشکان جوان 

تمایلی به ادامه تحصیل در رشته های 

تخصصی ندارند و مسوولان در دولت های 

قبل به جای پرداختن به دلایل این بی رغبتی 

و تلاش برای رفع این معضلات، به افزایش 

ظرفیت رشته های پزشکی روی آوردند 

که اقدامی کاملا اشتباه بود. ۴0 درصد 

پزشکان عمومی در کشور به کاری غیر از 

طبابت مشغول هستند و این در حالی 

است که در زمینه پزشک متخصص در 

برخی رشته ها با کمبود روبه رو هستیم 

و به عنوان مثال برخی مشکلات سبب 

شده صندلی های دستیاری برخی از 

رشته ها ازجمله بیهوشی در کشور خالی 

مانده است.

رضا لاری پور »معاون فنی و نظارت سازمان 

نظام پزشکی« در این زمینه به پژوهشگر 

ایرنا می گوید: موضوع افزایش ظرفیت 

پذیرش دانشجوی پزشکی باید به صورت 

ریشه ای بررسی شود؛ در دولت سیزدهم 

گروه های متفاوتی تشکیل شدند که اکثر 

این افراد، غیرپزشک بوده و مطالعاتی 

انجام دادند، اما تلاش کردند این را جا 

بیندازند که افراد تصمیم گیر در حوزه 

سلامت، چون پزشک هستند، با افزایش 

ظرفیت پزشکی مخالفت می کنند و 

این مخالفت به دلیل تعارض منافع 

رخ می دهد.

افزایش ظرفیت دانشجوی پزشکی؛ فرصت یا تهدید!




